

Prof. Dr. Lut Missinne  
(Sprecherin)  
Prof. Dr. Andreas Blödmann  
(Stellvertretender Sprecher)

Julia Langhof, M.A.  
(Kordinatorin)

Schlossplatz 34  
48143 Münster  
Tel. +49 251 83-24439  
Fax +49 251 83-25424

koordinationsbuero.gspol@uni-  
muenster.de  
go.www.de/gspol

Datum 07.08.2017

## Aktuelle Ausschreibung der Graduate School *Practices of Literature*, Westfälische Wilhelms-Universität Münster

– *English version below* –

Der Fachbereich 9 (Philologie) der Westfälischen Wilhelms-Universität Münster bietet zum 1. April 2018 ein strukturiertes Promotionsprogramm im Bereich der Literaturwissenschaft an. Im Rahmen der Graduate School *Practices of Literature* (GS PoL) wird exzellenten Nachwuchswissenschaftler/innen die Möglichkeit geboten, innerhalb von drei Jahren zu promovieren. Die Absolvent/innen werden sowohl auf wissenschaftliche Karrieren als auch auf außerakademische Berufsfelder vorbereitet.

**Beteiligte Fächer:** Anglistik/Amerikanistik, Arabistik/Islamwissenschaft, Baltistik, Buchwissenschaft, Germanistik, Komparatistik, Lateinische Philologie, Mittelalterliche Philologie, Niederlandistik, Nordistik, Romanistik, Sinologie, Slavistik.

Die individuellen Promotionsthemen werden in einen Rahmen eingebunden, der drei Schwerpunktsetzungen vorsieht:

- 1. Literatur und Gesellschaft**  
(Gesellschaftsbezug von Literatur/-wissenschaft, Theorie der Gesellschaft, Kulturtheorien, Cultural Studies und Literaturwissenschaft)
- 2. Theorie(n) der Literaturwissenschaft**  
(Wissenschaftstheorie, Geschichte und Theorie der Literaturwissenschaft, literaturwissenschaftliche Theorien)
- 3. Literaturwissenschaft und Praxis**  
(berufspraktische Anwendungsfelder literaturwissenschaftlichen Wissens, der literarische Markt, Schlüsselqualifikationen, Verhältnis von literaturwissenschaftlicher Theorie und beruflicher Praxis)

**Curriculum:** Das Curriculum umfasst Vorlesungen/Vortragsreihen, Kolloquien, Projektgruppen, Workshops, Praktika, akademische Lehre.

**Betreuung:** Jede/r Promovierende erhält ein individuelles, interdisziplinäres Betreuungspanel, dem jeweils drei Mitglieder angehören. Es wird eine schriftliche Betreuungsvereinbarung getroffen und ein individueller Arbeits- und Zeitplan aufgestellt. Die betreuenden Hochschullehrer/innen leisten gezielte Hilfestellung bei der Bewerbung um Stipendien.

**Bewerbung:** Die Bewerbung für eine Aufnahme zum Sommersemester 2018 ist bis zum 30. November 2017 möglich.

Voraussetzung: Qualifizierter Magister-, Master- oder Staatsexamensabschluss (mindestens Note „gut“); in Ausnahmefällen: Bachelor-Abschluss (Note „sehr gut“).

Die Bewerbung erfolgt in einem zweistufigen Verfahren:

- bis zum 30. November 2017: Bewerbung (vorzugsweise in elektronischer Form als PDF Datei) mit Begründung/Motivationsschreiben für die Bewerbung bei der GSPoL, tabellarischem Lebenslauf, zehenseitigem Exposé der geplanten Dissertation (mit Angaben zur Zielsetzung, Thema, Relevanz und Methoden, Zeitplan, Literaturangaben) sowie zwei schriftlichen Referenzen von Hochschullehrer/innen (bei BA-Abschluss: 3 Referenzen).
- Winter 2017: persönliches Vorstellungsgespräch.

Details zur Form der Bewerbung sowie weitere Informationen zur Graduate School *Practices of Literature* entnehmen Sie bitte der Internetseite der GSPoL <https://www.wwu.de/Practices-of-Literature/Studieren/Bewerbungsverfahren.html>

Sprecherteam der Graduate School *Practices of Literature*: Prof. Dr. Lut Missinne und Prof. Dr. Andreas Blödorn

Ihre Bewerbungen (vorzugsweise via Mail als PDF Datei) richten Sie bitte an:

Koordinationsbüro der Graduate School Practices of Literature  
WWU Münster, Fachbereich 09  
c/o Germanistisches Institut  
Schlossplatz 34  
48143 Münster  
koordinationsbuero.gspol@uni-muenster.de

Auskunft erteilt:

Julia Langhof (Kordinatorin)  
koordinationsbuero.gspol@uni-muenster.de  
Tel. +49 (0)251 83-24439

## **Current Positions Available at the Graduate School 'Practices of Literature' at the Westfälische Wilhelms-University in Münster**

The College of Philology at the Westfälische Wilhelms-University in Münster is looking for interested and qualified **doctoral candidates in the area of Literary Studies** starting April 1<sup>st</sup> 2018. In the Graduate School 'Practices of Literature' (GS PoL), you will have the opportunity to complete your doctoral degree within three years and to prepare yourself for an academic career in university or non-university professions.

Participating areas of study: English/American Studies, Arabic/Islamic Studies, Baltic Studies, Book Studies, German Studies, Comparative Studies, Latin Philology/Studies, Dutch Studies, Scandinavian Studies, Romance Studies, Sinology, Slavonic Studies.

The following three areas are to be emphasized in the individual doctoral dissertations:

### **1. Literature and Society**

(The relationship between Literary Studies, Social Theories, Cultural Theories and Studies, and Literature)

### **2. Theories of Literature**

(Philosophy of Science, History and Theory of Literature, Literary Theories)

### **3. Putting the Study of Literature into Practice**

(Occupationally-oriented areas that apply Literary Studies, the literary marketplace, key qualifications, the relationship between Literary Theory and professional practice)

### **Curriculum:**

Lectures/series of talks, colloquia, group projects, workshops, practical training, academic teaching.

### **Mentoring:**

Each doctoral candidate will have an individual, interdisciplinary support group consisting of three members. A written agreement regarding the mentoring will be made and an individual work- and time schedule will be established. The respective professors will assist in applying for scholarships.

## Notes on applying for the Graduate School *Practices of Literature*

### Requirements

- A qualifying degree at the level of Master/Magister/Staatsexamen (minimum grade: “gut”/B) in exceptional cases a Bachelor’s degree (minimum grade: “sehr gut”/A).
- Excellent German language skills.

### Deadlines

Applications are accepted both for winter and summer terms. The application deadline for the summer semester 2018 is the **30<sup>th</sup> of November 2017**.

### Format of the application

Applications for the Graduate School must be submitted in written form (preferably via e-mail in one PDF-file) and have to include:

- Proof that the applicant has completed a qualifying course of studies - the degree awarded must at least be 2,0 (B) or higher (according to § 5, Abs. 1 and 2 of the [study regulations](#)); and proof of language abilities according to appendix A (Anhang A) of the study regulations.
- Curriculum vitae (without photograph)
- A letter of motivation explaining the application at the GS PoL
- A detailed project proposal of the planned dissertation about 10 pages in length, including a description of aims and contents, relevance and method of the research project, as well as a detailed work and time schedule
- Two letters of reference. If the applicant holds a Bachelor’s degree or has completed a first course of studies with a regular duration of less than eight semesters, three references must be submitted.

### Please address applications to

Graduate School 'Practices of Literature'  
WWU Münster, Fachbereich 09 (Philologie)  
c/o Germanistisches Institut  
Schlossplatz 34  
48143 Münster

### Please send applications via e-mail to

[koordinationsbuero.gspol@uni-muenster.de](mailto:koordinationsbuero.gspol@uni-muenster.de)

### For more information please contact

Julia Langhof (Coordinator GS PoL)  
[koordinationsbuero.gspol@uni-muenster.de](mailto:koordinationsbuero.gspol@uni-muenster.de)

See also: <http://www.uni-muenster.de/Practices-of-Literature/en/Studieren/Bewerbungsverfahren.html>